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ذره بین

محمدرضا صادقی، خواننده ارکستر سمفونیک تهران در گفت وگو با »شهروند«

خوانندگان آواز ایرانی در مقابل آواز کلاسیک گارد دارند
ش��اگرد ارش��د محمد نوری اس��تاد فقید آواز 
کلاس��یک، در کارنام��ه هن��ری خ��ود تجرب��ه 
همکاری در ارکستر ملی ایران به رهبری فرهاد 
فخرالدینی، ارکس��تر زهی ارمنستان به رهبری 
لوریس چکناواریان و ارکستر سمفونیک تهران 
به رهبری منوچهر صهبایی را ثبت کرده اس��ت، 
محمدرض��ا صادقی م��درس آواز کلاس��یک و 
خواننده سولیست ارکستر سمفونیک تهران در 
اپرای عاشورا نقش ش��مر را ایفا می کند. صادقی 
پیش از ای��ن در دو اپرای عروس��کی »مولوی« 
و »عاش��ورا« ب��ا کارگردانی به��روز غریب پور و 
آهنگسازی بهزاد عبدی حضور داشت. با او درباره 

این تجربه و اجرای پیش رو گفت وگو کرده ایم:   
با توج�ه به این ک�ه تجربه اجراه�ای اپرا 
در ای�رانِ بع�د از انقلاب چن�دان پرمایه و 
معنادار نیست، می توان اپراهای اجرا شده 
با آهنگس�ازی بهزاد عب�دی و کارگردانی 
بهروز غریب پور را نقطه شروع یک جریان 
دانس�ت. با این وصف حض�ور خوانندگان 
کلاس�یک در این کارها فقط در نقش های 
منفی پررنگ است. چرا؟ نظر شما در مورد 
این انتخاب ها چیست؟ با توجه به خلأ حضور 
خوانندگان پیشکس��وت و حرفه ای کلاس��یکِ 
پیش از انقلاب و فوت یا مهاجرت برخی از آنان ما 
با نسل جوانی  روبه رو هستیم که نه تنها از آموزش 
لازم و کافی در این حوزه برخوردار نبوده اند بلکه 
پس از آموزش های نسبی، زمینه ای برای اجرای 
صحنه ای نیز نداش��ته اند. این ضعف در اجراهای 
اخیر توسط گروه های مختلفی که به اجرای اپرا 
پرداخته اند کام��لا قابل لمس اس��ت. اما باید به 
این جوانان حق داد تا با آزمون و خطا های بسیار 
دس��ت به انجام کارهای بزرگی بزنن��د. در مورد 
اپراهای عروس��کی که در چند سال اخیر توسط 
جناب غریب پور کارگردان و جناب بهزاد عبدی 
آهنگس��از برنامه ریزی و اجرا ش��ده باید عرض 
کنم من این حرکت را حرکتی ن��و و تازه در این 
عرصه می بینم، قبل از این نمونه های مشابه غربی 
بس��یاری بوده اما بکارگیری مضامین تاریخی و 
مذهبی  به مانند اپرای مولوی و عاشورا با ساختار 
موسیقی غربی با نیم نگاهی به ردیف های آوازی 
ایرانی و همچنین حضور خوانندگان کلاس��یک 
غربی در کن��ار خوانن��دگان موس��یقی ایرانی، 
ایده ای ت��ازه بوده و قطع��ا می تواند نقطه عطفی 
قابل تامل باشد. در مورد انتخاب نقش ها و تقابل 
نقش خیروشر، در این اپراها از دو منظر می توان 
موضوع را بررس��ی ک��رد. از طرف��ی توانمندی 
تکنیکی خوانندگان کلاسیک در بیان بازیگرانه 
نقش منفی، می تواند دلیل این انتخاب باشد. به 
علاوه ممکن است این امر تصادفی باشد، بنابراین 

ش��اید در اپرای بعدی خواننده موسیقی ایرانی 
نقشی منفی را بازی کند. از سویی دیگر با توجه به 
متن اجرایی توسط خوانندگان کلاسیک می توان 
دریاف��ت که کلام مبتن��ی بر نتهای موس��یقی 
باعث این انتخاب ش��ده و باز قص��دی بر نمایش 
شخصیت های منفی داستان توسط خوانندگان 
موسیقی غربی نبوده است. شاید باید نگاهمان را 

تغییر دهیم! 
آیا ارایه آواز نقش های منف�ی اپرا در آن 
سوی آب ها هم با اغراق ها و لحن طلبکارانه 

همراه است؟
خیر اینطور نیس��ت. خوانن��ده در نقش های 
مختلف متفاوت ظاهر می ش��ود. مفاهیم درونی 
جم��لات و کلمات ای��ن حس طلبکاران��ه را کم 
و زیاد می کن��د. اگر داس��تان اپ��رای مولوی  یا 
عاشورا را بررسی کنید، پی می برید که آهنگساز 
بخش های »رچیتاتیو« یا دکلمه ه��ای آوازی را 
برای بیان برخی احساس��ات کلام در نظر گرفته 
و احساسات طلبکارانه  یا عیاشانه بیشتر توسط 
خوانندگان کلاسیک قابل اجرا هستند. در سویی 
س��پیدی قرار دارد و در س��ویی دیگر سیاهی ها. 
لذا خوانندگانی که آفرینشگر سیاهی ها هستند 
اگر توانسته اند این  لحن طلبکارانه را به مخاطب 

منتقل کنند پس موفق بوده اند. 
نظ�ر ش�ما در م�ورد حض�ور توام�ان 
خوانندگان موس�یقی ایرانی و موس�یقی 
کلاس�یک در ای�ن کارها چیس�ت؟ برخی 
معتقدن�د خوانن�دگان کلاس�یک نگاهی 
صرفا تکنیک�ی دارند،بنابراین نمی توانند 
از پس انتقال احس�اس بربیایند. با این نظر 

موافقید؟
من این تلفیق را می پس��ندم و از تجربه آن در 
دو اپرای حافظ و مولانا لذت ب��ردم. این تعاملی 
احساس��ی مابین دو فرم از موسیقی آوازی است 

که می تواند در عین رنگسازی آوایی، متن طولانی 
مدت اپرا را برای مخاطب شیرین تر جلوه داده و 
نیز سبب شود تا خوانندگان موسیقی ایرانی نیز 
زبان بدن را در معاش��رت حرفه ای با خوانندگان 
کلاس��یک به کار گرفته و بر زیبایی اجرایش��ان 
بیفزایند.  از س��وی دیگر و برای پرداختن هر چه 
مستقیم تر به س��وال ش��ما باید بگویم تکنیک 
زمینه ابراز احساس��ات حقیقی خواننده اس��ت، 
ل��ذا عب��ور از تکنی��ک در انتقال احساس��ات به 
مخاطب کمک رسان است. بنابراین در اجراهای 
طولانی م��دت یک اپ��را مخاطب خ��واب آلوده 
نخواهد شد. تکنیک در شناخت آناتومیک بدن در 
بخش های تنفسی، بیانی و رزنانسی که موجبات 
رنگ س��ازی، وسعت بخش��ی و حجم دهندگی 
ص��دای خوانن��ده را فراه��م می کن��د، خلاصه 
می شود. اما باید بگویم که حق با شماست. گاهی 
دیده می شود که حتی خواننده ای کلاسیک در 
حین عبور از مقوله تکنیک به اجرایی صرفا فنی 
می پردازد. این تجربه خوب قطعا نمی تواند اجرای 
موفقی باشد چرا که مسائل تکنیکی دست و پای 
او را برای اجرایی استادانه می بندد، بنابراین باید 
پذیرفت احساس��ات هم در پس عبور از تکنیک، 
ارزشمند هستند. مهم آن است که بدانیم تکنیک 
را فرامی گیریم زیرا باید روزی فراموشش کنیم. 
در آن روز تکنیک باید جزئی از وجودمان شود و 
در نهایت آنچه مهم است همین انتقال احساس 

است به مخاطب. 
 به نظر شما خواننده های موسیقی ایرانی 
می تواند به معنای واقعی کلمه در اپرا بازی 
کنند و صرف�ا به ارای�ه آموزش هایی که در 
ردی�ف موس�یقی ایرانی آموخته بس�نده 

نکند؟ 
از نظر م��ن هر خوانن��ده ای اگ��ر از کلاس ها 
یا آموزش ه��ای لازم در حوزه بی��ان و بازیگری 
عبور کن��د می توان��د در نقش آفرینی ی��ک اپرا 
یا نمایش��نامه آوازی موفق باش��د. متاس��فانه از 
گذش��ته تا به امروز مدرسان کلاس های آموزش 
آواز ایرانی به آموختن ردیف ها، گوشه ها و ادوات 
تحری��ری در این حوزه بس��نده کرده اند. چنین 
رویه ای نمی تواند زمین��ه ای عالی را برای حضور 
در صحنه های نمایشی فراهم کند، بنابراین لازم 
است برای رسیدن به این مقصود آسیب شناسی 

جدی صورت بگیرد. 
به نظر شما اپرای عاشورا به عنوان یکی از 
اولین کارهای اجرا شده در ایران حرفی در 
تراز موسیقی بین الملل )منظورم در بخش 
آوازی است که شما متخصص آن هستید( 

دارد؟
قطعا ای��ن کار حرف های زیادی ب��رای گفتن 

خواهد داش��ت. نباید فراموش کنیم فرهنگ اپرا 
و همین طور موسیقی کلاس��یک غربی در ایران 
فراگیر نبوده و نیس��ت، بنابراین باید زمان زیادی 
صرف ش��ود تا مردم کم کم با این گونه نمایش ها 
انس بگیرند و بتوانند با این فرم از موسیقی ارتباط 
برقرار کنند، البته ما از گذشته های دور تعزیه خوانی 
و پرده خوانی داشته ایم که نوعی از نمایشنامه آوازی 
است. اما در شرایط کنونی قطعا با استانداردهای 
جهانی فاصله بسیاری داریم و در حوزه خوانندگی 
اپرا هم نیازمند آموزش های بس��یاری هس��تیم. 
خاصه برای خوانندگان موس��یقی ایرانی که غالبا 
نسبت به شیوه خواندن صحنه ای همراه با بازیگری 
دارای ضعف بسیاری هستند و به صورت متعصبانه 
نسبت به صداسازی غربی گارد گرفته اند. برگردم به 
پاسخ  سال شما. این اپرا از نگاه من بافت موسیقایی 
بسیار جدی مطابق با اس��تانداردهای بین المللی 
موسیقی کلاسیک دارد. به علاوه جناب عبدی در 
این حوزه از بهترین های زمانه  ماست اما به دلایلی 
که در بالا عرض ک��ردم ضعف حضور خوانندگان 
تعلیم دیده ضربه  سختی اس��ت به بدنه این اپرا و 
امثال آن. شاید لازم باشد در سال های پیش رو هم 
از مدرسین غربی بیشتری در کشورمان بهره ببریم 
و هم این که گاها از خوانندگان ایرانی تحصیلکرده 
در خارج از کشور، برای نقش آفرینی ها دعوت شود 
تا کیفیت اجرایی این فرم از موس��یقی ارتقا پیدا 
کند، البته لازم می دان��م بگویم من به هیچ عنوان 
خ��ودم را در عرصه خوانندگی کلاس��یک فردی 
بی نقص نمی دانم. چرا که خود نیز در این کشور و 
با فقر مدرسان خوب تعلیم دیده ام، ولی آرزو دارم 
بتوانم در آینده خواننده خوبی برای مردم کشورم 
باش��م. امید که در پروژه های بعدی جناب عبدی 
نیز نقش آفرینی کنم. هم کاری هایی که تاکنون با 
ایشان داشته ام از بهترین خاطرات کاری من طی 

سال های اخیر بوده است. 

رضا نامج�و| نام بهزاد عبدی شاید برای نخستین بار به 
خاطر آهنگسازی در اپرای عروسکی مولوی بر سر زبان ها 
افتاد. عبدی در همراهی با ارکستر 120نفره البرز به رهبری 
کنسرت سهراب کاشف اپرای عاشورا را با 13خواننده امروز و 
یکشنبه )15 و 16 آذرماه( در برج میلاد روی صحنه می برد. 
بسیاری از کسانی که در حوزه موسیقی فعال هستند یکی از 
برگ های برنده عبدی را آشنایی اش با هر دو نوع موسیقی 
کلاس��یک غربی و س��نتی ایرانی می دانند. او که در حوزه 
موس��یقی فیلم هم سال هاس��ت فعالیت می کند در  سال 
13۸۸ سیمرغ بلورین جشنواره فیلم فجر را برای موسیقی 
فیلم »آل« دریافت کرده است. گفت وگوی »شهروند« با این 

آهنگساز را بخوانید.  
حالا که قرار اس�ت اپرای عاش�ورا این ب�ار بدون 
عروسک روی صحنه برود، می خواهم نظر خودتان 
را در مورد دلایل خوب شنیده نشدن اپرای عاشورا 

بدانم 
به نظر من تنها دلیلش انتشار و تبلیغ بد بود در همان موقع 
هم یادداشتی در این باره نوشتم و گفتم من و آقای غریب پور 
کاری در حد استاندارد جهانی ساختیم اما آن کار در حد یک 
محله هم پخش نشد. به نظر من کارهای مذهبی خودشان 
صاحب دارند، ما فقط اجراکنندگان کار صاحبان اثر هستیم. 
احساس می کنم با اپرای عاشورا بدرفتاری کردند. به این کار 
بی حرمتی شد. این کار حد و اندازه بالایی داشت و از خیلی 
از آثاری که در ژانر مذهبی نیستند می توانست بهتر دیده 
شود اما چون بار مذهب را به دوش خودش می کشید کمتر 

دیده شد.
شمس و مولانا به نسبت با اقبال خوبی مواجه شد 
اما اپرای عاش�ورا اجراهای چندانی را هم پشت سر 

نگذاشت چرا؟
ش��اید به این خاطر که کارهایی که پیش از این در حوزه 
موسیقی مذهبی تولید ش��ده بودند آثار چندان در خوری 
نبودند. شاید مردم فکر می کنند قرار است بروند و در اپرای 

عاشورا و فقط روضه بشنوند.
وقتی کارهای عبدی شنید ش�د اتفاقا سطح کار 
شما مشخص شد. شاید گوش مخاطب عادت کرده 

است...
به نظر من دلیل مهمی است.

به نظر می آید اپرای عاش�ورا از وجوه مختلفی در 
مقایس�ه با اپراهای دیگری که ساخته اید سخت تر 

است...
بله از لحاظ درك موقعیت و بیان محتوای اثر سخت تر بود. 
از نظر ملودی و ارکستراسیون هم چنین ساختار پیچیده 

ریتم ها کمی پیچیده تر دیگر اپراهای ساخته من است. 
چرا اصراری هس�ت که همیش�ه در کارهای شما 
خواننده های کلاسیک و خواننده های آواز ایرانی در 

کنار هم قرار بگیرند؟
من این کار را نکردم. اپرای ایرانی خودش این خاصیت را 
دارد. ما باید بپذیریم که مکتب اپرای ایرانی یکی از گونه های 
موجود در جهان اس��ت. می خواهم در این ج��ا از برخی از 
دوس��تان موزیس��ین گلایه کنم. برخی از آنها وقتی کار را 
شنیدند گفتند اپرا نیست و  هزار دلیل بی محتوا و خارج از 

دانش. 
در صورتی که نمونه های��ی که آنها نام��ش را می بردند 
اپراهای ایتالیایی بودند. اما صحبت ما بر س��ر اپرای ایرانی 
است. این اپرا مختصات مخصوص به خودش را دارد. در این 
اپرا نقش های منفی اشتلم خوانی می کنند )همان رسیتاتیو( 
بنابرای��ن از خواندن آواز خبری نیس��ت. نقش های مثبت 
همیشه آواز می خوانند. تمام اپراهایی که من کار کرده ام این 

ویژگی را دارند. در این اپرا دامنه صوتی نمایانگر شخصیت 
نیس��ت، گویش و بی��ان خواننده نمایانگر ش��خصیت 

اس��ت. خوانندگان چه شیوه کلاسیک و چه شیوه 
سنتی اگر نقش منفی می خوانند باید رسیتاتیو 

بخوانند. 
باید بپذیریم مخاطب ایرانی با این گونه از 

موسیقی آشنایی کاملی ندارد...
اینطور نیست. تعزیه نمونه کامل اپرای 
ایرانی است. منتها من سعی کردم این 
کار را با ابزار موسیقی جهانی ارایه دهم. 
من از شیوه کلاسیک استفاده نکردم. 
تمام تلاش��م این بود ک��ه از توانایی 
خواننده های کلاسیک استفاده کنم 
نه از شیوه کلاس��یک. خواننده های 
کلاس��یک در ای��ن کار نمی خوانند. 
آنه��ا از توانایی هایش��ان در جه��ت 

اشتلم خوانی استفاده می کنند. 
در اپرای عاشورا در مقایسه با 
دو اپرای دیگر )حاف�ظ و مولانا( 
کار تا حدودی س�خت تر بود چرا 
که در این جا صحبت بر س�ر کار 
ک�ردن  روی موس�یقی آیین�ی 
اس�ت. چگون�ه از پس ای�ن کار 

برآمدید. انگار در این اپرا تقس�یم ش�خصیت ها به 
سیاه وسفید شارپ تر است.

دقیق��ا. الان اگر یک خارجی برای دی��دن اپرا بیاید 
با خوانش خواننده و نه دامنه صدایی متوجه می شود 
کدام ی��ک ایفاگر نق��ش مثبت اس��ت و کدام یک ایفا 
کردن نق��ش منفی را به عه��ده دارد. درواقع ما مثبت 
و منفی را با تنور و باس نش��ان ندادیم. آقای غریب پور 
لیبرتو را ک��ه کار نمایش��نامه را ایف��ا می کند به من 
دادند. لیبرتو می تواند ش��عر نباشد اما معمولا هست. 
از این جا به بعد کار آهنگس��از آغاز می ش��ود. من این 
لیبرتو را با موس��یقی دراماتیزه می کنم. تمام ضربات 
و کش��ش وکنش و واکنش را با موسیقی انجام دادم و 

آقای غریب پور براس��اس موس��یقی تولید شده کار را 
روی صحنه برد. 

ام�ا چیرگی موس�یقی بیش�تر از تئاتر 
است...

طبیعی اس��ت چون اپرا یعنی همین. این 
ماجرا اصلا نباید به نفع تئاتر مصادره ش��ود. 
اپرا نمایشنامه صدادار است. مثلا اپرای 
فلوت سحرآمیز موتسارت 100 بار 
کارگردانی ش��ده اما موس��یقی آن 
واحد است. اپرای عاشورا موسیقی و 
متن واحدی دارد. اما ممکن است 
یک نفر بیاید روایت دیگری از اپرای 
عاشورا را اجرا کند. آقای غریب پور 
با توجه به امکانات موجود و وس��ع 
جامعه اپرا را به صورت عروس��کی 
اجرا کردند. ممکن اس��ت با بهبود 
امکانات بشود کار را زنده اجرا کرد. با 
این وجود اپرای مولوی همیشه این 
صدا را خواهد داد. مگر اپرای فلوت 
سحرآمیز موتزارت عوض شد؟ قطعا 
نه! اما 10 ه��زار اج��را از آن به روی 

صحنه رفته است. 
ب�ه نظ�ر ش�ما پرداخت�ن به 
المان ه�ای موج�ود در عاش�ورا در چه ش�رایطی 
می تواند ب�ه بهترین نحو توس�ط آهنگس�از ارایه 
شود؟آقای غریب پور به عنوان کارگردان در این بین 

چگونه عمل کرد؟
در ابتدا باید این خواس��ت وجود داش��ته باش��د تا امروز 
خیلی ها نخواس��ته اند به این موضوع بپردازن��د. در اپرای 
عاشورا نگاه اس��تاد غریب پور طغیان و عصیان علیه ظلم 
است، بنابراین ما در متن به خیلی از موضوعات نمی رسیم. 
حتی شهادت امام حسین)ع( فقط با موسیقی بیان می شود 
نه با متن. این طغیان امام حس��ین )ع( علیه ظلم اس��ت، 
شورش هستی است و همین جاست که باز این چه شورش 
است آغاز می شود. آقای غریب پور محتشم را از زمان حال 

به واقعه کربلا برده. شمر می گوید: تا حسین کشته نگردد 
به سنان و شمشیر.... و محتش��م از زمان حال می رود و به 
او می گوید: کن واهمه از عذاب داور! محتش��م نمی خواهد 
تاریخ را عوض کند اما دلش می خواهد این کار را انجام دهد. 
حتی در بخش آخر هم صحنه ای بسیار زیبا توسط استاد 
غریب پور خلق شده که در آن شمر با اسبش می خواهد برود 
و امام را شهید کند اما محتشم جلوی او می رود و می خواهد 
متوقفش کند. او می خواه��د تاریخ را عوض کند. خلق این 
لحظات دراماتیک از دست کارگردانی مثل آقای غریب پور 
برمی آید. من هم در مقام آهنگساز تمام تلاشم را کردم تا به 

این المان ها بپردازم. 
چیدم�ان س�ازی تان را ب�ه چه صورت�ی انتخاب 
کرده اید تا بتوانید المان هایی را که به برداشت شما 
و آقای غریب پور نزدیک هس�تند با موسیقی ارائه 

دهید؟
من س��عی کردم موسیقی جهانی و موس��یقی ایرانی را 
که احساس��ی اس��ت با هم تلفیق کنم به همین خاطر از 
موسیقی کلاس��یک غربی و دس��تگاهی ایرانی به صورت 
توامان استفاده کردم. این کار چندان ساده نیست. اگر این 
کار را بشنوید خواهید دید مایه های نوا، چهارگاه، همایون، 
دش��تی و... در کار وجود دارند. این آمیختگی کار سختی 
بود. آقای غریب پور متن را به من دادند و من س��عی کردم 
با ارکستراس��یون تمام حالاتی را که در سوال به آنها اشاره 
کردید مورد توجه ق��رار دهم و آنه��ا را در اختیار مخاطب 
بگذارم. طغیان در این جا نتیجه یک سری تفکر است. تمام 
تلاشم این بود که موسیقی بتواند متن و حس موجود در آن 
را بیرون بکشد تا کارگردان با فراغ بال کار کند اما نمی توانم 
به صورت تفکیک شده بگویم کدام ساز چه نقشی را ایفا کرد. 
شاید هیچ کس نتواند این را بگوید. به عنوان مثال ترومبون 
که معمولا برای لحظه های خشم و جنگ به کار می رود در 
برخی از مواقع عاشقانه حرکت می کند. این ساز در لحظه 
آمدن »عمرسعد« خشمگین عمل می کند اما وقتی امام 
می آیند حضور ترومبون عاشقانه است. به نظر من بار تراژیک 
ماجرا من و مخاطب را بیشتر جذب می کند. هر موقع خودم 

اپرای عاشورا را می شنوم بی اختیار اشک می ریزم.

بهزاد عبدی از چگونگی خلق موسیقی اپرای عاشورا می گوید  

اپرای عاشورا خودم را هم به گریه می اندازد

حس��ین علیش��اپور آوازخوان اس��ت. آوازخوانی که 
بی سروصدا کار خودش را انجام می دهد. او خواندن آواز به 
شیوه اصفهان را نیز نیک می داند. صدیق تعریف، رضوی 
سروستانی، منوچهر همایون پور و حسین عمومی از دیگر 
اساتیدی هستند که علیشاپور نزد آنها درست خواندن را 
آموخته اس��ت. او اخیرا در همراهی با استاد کیهان کلهر 
کمانچه نواز شهیر ایرانی در قونیه ترکیه به اجرای برنامه 
پرداخت. علیش��اپور در آخرین تجربه موس��یقایی اش 
بناست در نقش امام حسین)ع( در اپرای عاشورا همراهی 
کند. گفت وگوی »شهروند« با علیشاپور را درباره این تجربه 

بخوانید.  
نحوه خواندن اشعار و ترانه ها در اپرا چه تفاوتی با 

خوانندگی به روش معمول دارد؟
صدای خواننده در اپرا در خدمت نقش اس��ت به بیان 
دیگر صدای خواننده در خدمت »لیبرتو« نوش��ته شده 
است. درست به همین خاطر خواننده در کارهای اپرا باید 
انس��انی که به نقش او را می خواند در ذهن خود مجسم 
کند، باید خود را به جای او قرار ده��د و با همان دغدغه  
و نزدیک به همان ح��س و حال نقش خود را بخواند. اگر 
قرار باش��د خواننده اپرا همان طور که در سایر کارهایش 
به خواندن می پردازد بخواند کاری ک��ه ارایه داده اپرا نام 

نیست. 
ش�ما در اپرای ش�مس و مولان�ا و حافظ حضور 
داش�تید اما در ورژن عروس�کی اپرای عاش�ورا 

حضور نداشتید چرا؟
اپرای عاشورا زمانی اجرا شد که من هنوز با آقای عبدی 
آشنا نشده بودم اما این بار فرصتی فراهم شد تا در کنسرت 
عاشورا حضور داشته باشم. می خواهم از آقای غریب پور 
هم یادی کنم. ایشان کارگردانی هر س��ه اپرا را به عهده 

داشتند و واقعا زحمت کشیدند. 
شما از جمله آن دس�ته از خوانندگان موسیقی 
ایرانی هس�تید که بیش�تر اجراهایتان معطوف 
به حوزه س�از و آواز اس�ت. به ع�لاوه در کارهای 
منتشر ش�ده ه�م معم�ولا ب�ه س�مت فضاهای 
چندصدایی حرکت نمی کنید و اگر هم پیچیدگی 
در کارهای آوازیتان هس�ت آن را در عین سادگی 
عی�ان می کنی�د، بنابرای�ن تجرب�ه حض�ور در 
کارهایی که بهزاد عبدی آهنگسازی کرده با بقیه 

فعالیت هایتان و البته با فض�ای موردعلاقه ای که 
در موس�یقی می پیماید متفاوت اس�ت. این کار 
به جز تعداد نوازند های بالا و ارکستر 120 نفره، 13 
نفر سولیست دارد. چه فاکتوری در کارهای بهزاد 

عبدی شما را به همکاری با او تشویق می کند؟
یکی از مهم ترین ویژگی های بسیار مهم بهزاد عبدی 
آن اس��ت که در عین ش��ناخت موس��یقی ارکسترال 
موسیقی ایرانی را هم می شناسد. او نوازنده سه تار است 
و به موسیقی ایرانی و دستگاه های موسیقی ما آشناست. 
به علاوه از پس کارهای ارکسترال هم به خوبی برمی آید. 
لازم است به علاقه ش��خصی که به آقای عبدی دارم هم 
اشاره کنم. من به کار عبدی اعتقاد دارم و به همین خاطر 

در کارهای او حضور دارم. 
قضاوت شما در مورد ابعاد موسیقایی کاری مثل 
اپرای عاشورا که در دس�ته موسیقی آیینی قرار 

می گیرد چگونه است؟
من فقط در مورد ابعاد موسیقایی کار صحبت 

می کن��م. اپرای عاش��ورا ی��ک تجربه قوی 
ارکسترال است. در این پروژه به خوبی از 
ظرفیت های موسیقی ایرانی در ارکستر 
بزرگ استفاده شده است. در اپرای حافظ 

و مولانا هم این اتفاق افتاده اس��ت. 
به علاوه بای��د بگویم 

عبدی از آن دست 
آهنگسازانی است 
ک��ه ب��ا مطالعه 
دس��ت ب��ه قلم 
می ب��رد. او برای 
عاش��ورا  اپ��رای 
بس��یار  تم ه��ای 
خوبی از نوحه های 
سنتی و قدیم ایران 

گرفته و آنها را به بهترین نحو در این کار مورد استفاده قرار 
داده است. بحر طویل آخری که در این کنسرت خوانده 
می شود تنها یکی از مثال هایی است که در مورد استفاده 

هوشمندانه بهزاد عبدی برایتان مطرح کردم. 
پرس�ش بعدی من از ش�ما معطوف به حوزه ای 
اس�ت که در آن بیش�ترین فعالیت را داشته اید. 
شما به عنوان یک خواننده آواز ایرانی بهتر از من 
می دانید که خوانندگان آواز ما تا همین چنددهه 
پیش مناجات خوان های درجه یکی بودند. حتی 
برخی از کسانی که ردیف موسیقی را فراگرفتند 
به س�مت خواندن مناجات ب�ه صورت تخصصی 
گرایش پیدا کردند. مرحوم جواد ذبیحی از جمله 
همین افراد است. به نظر شما چه اتفاقی افتاده که 
موسیقی ایرانی در وضع امروزی قرار گرفته است؟

در نوحه خوانی های اخیر عاش��ورا و مسائلی از این 
دست تقریبا به ش��وخی گرفته شده اند. به 
قدری سطح کارها از س��وی تعدادی از 
نوحه خوان ها پایین آم��ده که جای 
هی��چ حرف��ی را باقی نمی گ��ذارد. 
در چنین ش��رایطی کارهایی مثل 
اپرای عاش��ورا سطح سلیقه مخاطب 
را بالا می برند. می پرس��ید چرا؟ 
می گوی��م ب��ه آن خاطر 
ک��ه کار عالی نوش��ته 
شده و از س��وی دیگر 
باوره��ای  براس��اس 
مستحکمی به فرجام 
رس��یده اس��ت. هر 
دوی ای��ن عوام��ل 
می ش��وند  باع��ث 
موسیقی  مخاطب 
آیینی را در چنین 

فضایی تجربه کن��د. به نظر من تک��رار چنین کارهایی 
بس��یار مثمربه ثمر خواه��د بود چرا ک��ه در یک جریان 
ساری و جاری چون عاش��ورا صورت گرفته و به علاوه از 
فن و دانش موس��یقای برخوردار است. چنین کارهایی 
فخامت قضیه ای را که برای مردم ایران قابل احترام است 
تضمین می کند. این تجربه ها باعث می شود حادثه عاشورا 
به عنوان یک دغدغه بزرگ و فخیم به خوبی مطرح شود. 

ب�ا توجه ب�ه این که ب�ه وضع موس�یقی آیینی 
رس�یدیم می خواهم به تاثیراتی که در گذش�ته 
موس�یقی مذهب�ی روی ترانه ه�ای خوانندگان 
می گذاش�تند اش�اره کنم. در آن روزگار داریوش 
رفیعی ک�ه از خوانن�دگان موس�یقی ایرانی بود 
تصنیف زهره را با الهام از نوحه های مرسوم خواند. 
اما امروز وضع برعکس ش�ده و این نوحه خوان ها 
هستند که از موسیقی خوانندگان پاپ این طرف 

یا آن طرف آبی استفاده می کنند. چرا؟
کاری که به پای آن زحمت و عقیده صرف شود جای 
خود را در میان مردم پیدا خواهد کرد. اما اگر قرار باش��د 
به واسطه هر نوع موسیقی )تفاوت نمی کند در چه ژانر و 
دسته ای از انواع موسیقی( مخاطب را گول بزنید، توفیق 
دراز مدتی نصیبتان نخواهد شد. تنها راه این است که کار 
را  به صورت پایه ای و درست ارایه دهید تا مخاطب شما 
را پیدا کند. وضع امروزی را می شود دقیقا با متن مطابقت 

داد و در موردش قضاوت کرد. 
آیا می شود امیدوار بود اپرای عاشورا با بن مایه ای 
که از موس�یقی ارکس�ترال دارد و به زبان جهانی 
موسیقی نزدیک است، مثل ارکسترهایی که برای 
حضرت مس�یح به روی صحنه رفته اند با توفیق 
جهانی همراه باشد یا قرار اس�ت مثل گذشته در 

آرشیوها خاک بخورد؟ 
هنرمندان تلاش خودشان را می کنند اما آنچه موجب 
توس��عه هر اثری در هر شعبه از ش��عبات مختلف هنر 
می شود آن اس��ت که اثر خلق ش��ده حمایتی ورای کار 
هنرمند را پشت سر خویش احساس کند. »اپرای عاشورا« 
اگ��ر در ایران بماند هی��چ اتفاقی برای��ش نخواهد افتاد. 
کارهایی به این شکل نیازمند حمایت از طرف حاکمیت 
هستند. حالا باید منتظر بمانیم و ببینیم وسایل معرفی 

کار فراهم می شود یا نه!

حسین علیشاپور از تجربه همکاری با عبدی می گوید

اپرای عاشورا فخیم است

اپرای عاشورا موسیقی و متن 
واحدی دارد. اما ممکن است 
یک نفر بیاید روایت دیگری 
از اپرای عاشورا را اجرا کند. 
ممکن است با بهبود امکانات 
بشود کار را زنده اجرا کرد. با 

این وجود اپرای مولوی همیشه 
این صدا را خواهد داد
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